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Anděl řekl ženám 

Kříž a zmrtvýchvstání jsou mezní zkušenosti. 
Ztroskotáváme na nich 
a v tom troskotání tušíme tajemství Boha.
V běhu času boří ukvapené mosty k věčnosti,
které popírají vinu a utrpení. 

Uprostřed času zjevují tajemství Boha
ne jako naplnění toho,
co je v tomto světě dobré, pravdivé a krásné,
nýbrž jako protiklad k tomuto světu:
Bůh vyvoluje to, co je ve světě bláznivé
a netěší se uznání.
To, co je pokládáno za nic,
dostává z ničeho nový život.
Velikonoce jsou obnovená zkušenost stvoření. 

Uprostřed času osvětluje velikonoční světlo
moudrost stvoření
navzdory bláznovství světa. 
Uprostřed času obnovuje velikonoční světlo
život navzdory jeho pomíjivosti. 
Uprostřed času motivuje velikonoční světlo
k milování bližního navzdory nenávisti. 

Anděl řekl ženám: „Vy se nebojte. Vím, že hledáte Ježíše, který byl ukřižován. Není zde,  
byl vzkříšen, jak řekl.“   

 Matouš 28, 5.6 a

Kříž a zmrtvýchvstání 
obnovují jistotu smyslu
jako Boží pokoj,
který převyšuje všeliký rozum 
a je silnější než všechna absurdita světa.  

                                 
(Z Poeticko kritického katechismu  

Gerda Theissena)

Slovo na úvod
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Milí čtenáři Posla, 
blíží se Velikonoce. Postní dobou kráčíme, 
tak jako každoročně, každý nějak po svém. 
Letos máme na příklad v našem společenství 
poprvé skupinu, která se v tomto období in-
tenzivněji soustředí na duchovní proměnu, 
ale také třeba na půst od věcí, které 
v našich životech nabývají na síle 
a mají tendenci nás ovlivňovat 
víc, než jsme třeba ochotni si 
připustit (elektronické přístroje 
a vše, co nabízejí). Jiní třeba in-
tenzivněji promýšlejí, kam ve vol-
ném čase jít, čemu dát prioritu, jaké 
zdroje informací sledovat, jak se více 
otevřít službě. A pro další tohle období de 
facto nic neznamená, slyšíme o něm v neděli 
z kazatelny a to je tak všechno. 

Moji postní cestu k Velikonocům letos po-
znamenal dokument Modlitba za Armagedon. 
Ukazuje, jak významnou moc mají na ame-
rické konzervativní scéně fundamentalistič-
tí evangelikálové, jak obrovská síla to je, jak 
zasahuje i do celosvětového dění – na příklad 
vztahu USA k Izraeli atp. Vznikl ještě před 
posledními prezidentskými volbami v USA, 
ale vlastně právě proto teď nabývá na význa-
mu, protože ukazuje, kdo (mimo jiné) velmi 
významně stojí za současnou politickou re-
prezentací USA a jak zkarikovaná podoba 

křesťanství může překrýt společenským vý-
znamem jeho vlastní podstatu. Místy mi tekly 
slzy vztekem a byla jsem blízka pocitům, že 
se stydím za to, že jsem spolu s těmito lidmi 
nazývána křesťanem. Není tento pohled na fa-

natické křesťany vyhlížející a modlící 
se za druhý Ježíšův příchod snadné 

odbýt evropským: no jo, Amerika. 
Tváří v tvář této podobě překrou-
cených křesťanských hodnot jsem 
ještě vděčnější za naše přátele 

v Athens a všechny další z presby-
terní církve, s nimiž jsme se mohli 

setkat na Partnership Conference. Jsou 
solí země. Vyznáváme stejnou víru v přijíma-
jícího a neodsuzujícího Krista. 

V letošním postním období se víc než kdy 
jindy snažím hledět na Krista služebníka, 
láskyplného přítele, trpitele. Formulovat si, 
čemu (komu) a jak vlastně věřím. Abych 
Mu nedělala ostudu. A také promýšlím, jak 
prezentovat křesťanství navenek, když už 
má za sebou v historii i současnosti slušnou 
řádku faulů, hanobení podstaty zvěsti, na niž 
odkazuje atp. 

A opravdu hodně se těším na to, až společ-
ně dojdeme k Velikonoční neděli.  

Jana Vrajová

Narozeniny v dubnu

6. 4. Jaroslav Teplý
8. 4. Marta Vrbová

11. 4. Lukáš Holubec
13. 4. Pavel Laitoch
14. 4. Kateřina Konečná

19. 4. Eva Holasová
19. 4. Zdeňka Ryšavá
21. 4. Jitka Fukanová
23. 4. Lenka Jelčová
26. 4. Jarmila Svobodová

 Sborový program na duben 2025

  1. 4. úterý 18.00 biblická hodina
  2. 4. středa 19.00 Sešlost
  3. 4. čtvrtek 14.00 kurz ETF
  4. 4. pátek 16.00 děti

17.00 konfirmandi
18.00 koncert Dan Jun a Ondřej Jiskra

  5. 4. sobota 10.00 kurz pro výpomocné kazatele
  6. 4. neděle 9.00 bohoslužby s VP Jan Lukáš
  7. 4. pondělí 18.00 schůze staršovstva
  8. 4. úterý 18.00 biblická hodina
10. 4. čtvrtek 10.00 Seniorklub
11. 4. pátek 16.00 děti

17.00 konfirmandi
18.00 mládež  Ol.-Praha

12. 4. sobota mládež Ol.-Praha
13. 4. neděle 9.00 bohoslužby - Květná neděle Jan Lukáš

13.00 bohoslužby DD Chválkovice
14.30 bohoslužby DD Hrubá Voda

14. 4. pondělí 9.00 pastorální konference
15. 4. úterý 18.00 postně velikonoční koncert KEA
17. 4. čtvrtek 16.30 Sederová večeře 

18.00 Pašije
18. 4. pátek 9.00 bohoslužby – Velký pátek s VP
20. 4. neděle 9.00 bohoslužby – Boží hod velikonoční s VP Jan Lukáš
21. 4. pondělí 9.00 bohoslužby – Velikonoční pondělí
24. 4. čtvrtek 14.00 Seniorklub
25. 4. pátek 16.00 děti

17.00  konfirmandi
18.00 mládež 

27. 4. neděle 9.00 bohoslužby  Jana Hojná
29. 4. úterý 18.00 biblická hodina
30. 4. středa 19.00 Sešlost
  2. 5. pátek 16.00 děti

17.00 konfirmandi
18.00 mládež

  3. 5. neděle 9.00 bohoslužby  s VP Jan Lukáš
  4. 5. pondělí 18.00 staršovstvo
  5. 5. úterý 18.00 biblická hodina

Každou středu v 18.00 modlitební chvíle.
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Zápis ze schůze staršovstva 3. 3. 2025
Staršovstvo jsme zahájili zpěvem písně 698 – 
Dobře staví. Úvahu připravil Tomáš Hromád-
ka na téma: Co je důležité? Co nás obklopuje 
a zaměstnává? Snažíme se, aby svět byl stále 
lepší. Je naše úloha jako křesťanů pomáhat 
bližnímu. Všemu můžeme věnovat více času: 
Lépe se věnovat práci, dětem, rodině, bytu, 
okolí domu, občanské společnosti, 
životnímu prostředí. Je dobré vě-
novat čas sami sobě. Otázka je, 
jak to vybalancovat. Jak si sta-
novit priority. V bibli se nabízejí 
dva příběhy, ve kterých můžeme 
hledat odpověď. Příběh O Martě 
a Marii – jak naložit se svým časem 
a v pravý čas upřednostnit to důležité. Po-
dobenství o hřivnách: Pečovat a rozmnožovat 
s velkou důvěrou v Boha. S důvěrou v Boží 
vedení se nám bude dobře usínat.

Po modlitbě bratra kurátora jsme se pustili do 

Hodnocení uplynulého období:
Br. kurátor poděkoval všem přispěvatelům 
do výročního Posla a br. Jurečkovi za koneč-
né zpracování.

Proběhla schůzka hudebníků: praktické roz-
dělení nedělí i přípravou na vídeňskou ná-
vštěvu.

Vzpomínka na bratra Kopečka: dobře pro-
běhlo, účastníci by chtěli mít také takovou 
vzpomínkovou akci.

Karneval: 10 dětí, odpoledne se vydařilo, spo-
kojeny byly děti i organizátorky. 

Bohoslužby – slovo k dětem – budeme děti 
znovu zvát dopředu k rozhovoru s br. farářem

16. 3. – křest Markétky, maminka byla kon-
firmovaná v Prusinovicích, ráda se účastní 
sborového života.  

Br. kurátor ocenil bohoslužby ze začátku úno-
ra na biblický verš z Kazatele. Bylo to osobní, 
nechyběly emoce.

Ples mládeže se podařil. Z olomoucké-
ho sboru se účastnilo asi 15 osob. 

Ocenili pěkně připravený pro-
gram mládeže. Celkem se zú-
častnilo asi 130 lidí.

Staršovstvo schválilo zápis z úno-
rové schůze.

Úkoly:
Staršovstvo používá sdílený kalendář, je vel-
kou oporou pro plánování akcí a předejití 
kolizí.

Grantová komise zjistila, že není možné 
na zateplení podkroví čerpat dotaci z pro-
jektu Zelená úsporám.

Dagmar Lukášová přijala roli koordinátora 
Noci kostelů.

Sešlost prodiskutuje na svém setkání možnost 
přípravy Sederové večeře na Zelený čtvrtek.

Na popeleční středu se uskuteční setkání pro 
skupinku, která se chce vzájemně podporovat 
v postním období.

Klavír bude již opraven. Závada byla v těs-
nění.

Staršovstvo se pečlivě zabývalo přípravou 
na Výroční sborové shromáždění, které se 
bude konat v neděli 23. března. Místo bib-
lické hodiny 18. března se bude konat Ve-

čeře se staršovstvem, na kterém členové 
sboru mohou se staršovstvem diskutovat 
palčivé otázky, které členy sboru trápí, nebo 
co je těší. Předběžná témata k diskusi: Děti 
a mládež ve sboru, rodiče dětí, informace 
o rekonstrukci, burza nápadů, co vyhovuje, 
nové nápady…

Zprávy z technické komise: Je vysoutěžena 
3. etapa, bude se přidávat ještě zateplení. Ví-
cenáklady mají dělat okolo 0,5 milionu. Tech-
nická komise doporučuje staršovstvu schvá-
lit navýšení rozpočtu o tuto částku. Garáž/
parkovací stání se letos nebude realizovat, 
nebudou na to finance. 

Grantová komise: 
podařil se udělat e-shop na prodej tašek. Je 
potřeba doladit grafiku. Připravuje se banner. 
Vše je projednáno s účetní firmou. Je odesla-
ná žádost napojení na platební bránu. Lidi 
si kupují tašky, dostanou certifikát: Jméno, 
podpisy, poděkování. Jedna taška bude stát 
250 Kč.

Jsou natočené první díly podcastu. Technika 
funguje výborně. Spolupráce s Ondřejem Blá-
hou i hosty se velmi daří. První díl by mohl 
vyjít okolo Velikonoc. Ještě chybí znělka. Ná-
zev podcastu je shodný s celým projektem: 
Kostel na náplavce.

Grantová i stavební komise se intenzivně při-
pravuje na schůzku se zástupci města Olo-
mouce. Schůzka se bude konat v pondělí 17. 
března v 13.00 v našem kostele. Účast přislí-
bil i primátor města. Město nám na střechu 
poskytlo dotaci. Chceme jim nabídnout užší 
spolupráci. Budeme se snažit být dobrými 
sousedy. (Městu patří budova vedle kostela 
na Husově ulici).

Harmonogram
30. 3. – Sborový den s hostem Janem Krupou, 
kaplanem z hospice Citadela. Jan Krupa bude 
kázat a po bohoslužbách bude s ním beseda. 
Zjišťujeme zájem o návštěvu Hospice na Ko-
pečku po společném obědě ve 14:00.

4. dubna – Koncert Daniel Jun

Pokračují kurzy ETF

16.–18. 5. Návštěva z Vídně. Jsou připraveni, 
těší se. Soňa Černá se ujala přípravy. Sobot-
ní program: hosté přijedou v poledne, pro-
hlídka města, večer společné zpívání v kos-
tele. Zapojí se sborové hudební skupinky: 
Bohdan Band, Consonare, mládež, bude se 
připravovat sešitek pro setkání i s písněmi. 
Po hudebním programu bude dobré zůstat 
a pokračovat v neformálních rozhovorech. 
Budeme zajišťovat večeři, připravovat prosto-
ry, z Vídně se chystá přijet 50 hostů. Z našeho 
sboru očekáváme podobnou účast. Budeme 
muset připravit oba spodní sály pro setkání.

8. 6. bude kázat Jonatan Hudec. SOM bude 
mít v našem kostele víkendovou schůzi.

Staršovstvo souhlasí s vrácením kauce nájem-
níkům v Nákle, pokud je to možné. Z kauce 
je nutné odvádět každý rok úroky. Výpočet je 
složitý, částky jsou minimální. Bude řešeno 
dodatkem ke smlouvě, jestli to jde. 

Staršovstvo schválilo evidenční dotazník 
a hospodářský dotazník. 

Americká skupina: Jana Vrajová informovala 
o dvou akcích.

ZOOM konference 6. 4. – neděle večer, od 
20:00 do 21.30. Na téma Hledání společné-
ho jazyka v rozdělené společnosti. (90 minut 
společná přednáška, poté rozdělení do debat-
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ních skupin. Mohli bychom se spojit do dis-
kusní skupiny s našimi přáteli z Athenského 
sboru. Dobrá příležitost probrat současnou 
situaci a budoucnost partnerství.)

Příští rok ve dnech 3.–6. 5. 2026 se koná pre-
zenční partnerská konference v Pittsburghu. 
Je možné z grantu DARP čerpat podporu 
na letenku. Konference bude probíhat tři 
dny. Požádat o grant z DARP (Diakonický 
rozvojový projekt) pro rok 2026 je však nut-
né do konce dubna 2025. Proto není mnoho 
času na rozmýšlení.

Jana Vrajová a br. farář připravují nějakou 
zdravici do partnerského sboru, hledá se 
forma.

Zprávy ze seniorátu:
Sbory v seniorátu se umenšují, vymírají. Ze 
sborů se budou stávat kazatelské stanice. Jak 
bude v seniorátu ubývat sborů, může se stát, 
že náš seniorát se bude muset spojit s vedlej-
ším seniorátem. Tendence v horizontu 6 let 
tomu nasvědčuje. 

Proto je možná větší zájem o kurzy laiků, není 
dost farářů, laici budou muset v budoucnu 
některé kompetence farářů převzít. Tato sku-
tečnost se bude muset upravit i v církevních 
řádech.

Různé:

Jana Zikmundová a Šimon Bláha plánují 
pražským mládežníkům ukázat Olomouc. 
10. dubna přespí v našem kostele.

Mikuláš Vymětal vybízí velké sbory uskuteč-
nit bohoslužby s tématem boje proti rasismu. 
Mezinárodní den boje proti rasismu připadá 
na 21. březen. Je možné ho pozvat. Připravil 
i návrh bohoslužeb.

Návrh na hosta na podzim: Jordan Tomeš, 
nyní je seniorátním farářem v Praze, má zde 
rodinu.

Varhánky se vrátí, problémem bylo zteřelé 
těsnění, případná další oprava může být pro-
vedena v kostele. V neděli to bude tady. Na-
bízejí pomoc Dan Batla a Tomáš Hromádka.

Na biblických hodinách se probírají kapitoly 
z knihy Abakuk. „Je to neuvěřitelně aktuální 
na naši dobu,“ podotkl br. farář.

Staršovstvo zakončilo schůzi modlitbou a pís-
ní Plné ruce, plná ústa díků (č. 255 ze zpěvní-
ku Svítá) ve 20:49.

Podle zápisu  
pro Posla upravila Adéla Gabrielová

Jak se dostanu do kostela na bohoslužby, 
když už nemůžu pěšky nebo MHD?
Přivezeme a odvezeme Vás autem!
Tuto službu nabízí i náš olomoucký sbor,  
volat můžete na tel. 728 289 354 .

Pokud se rozhodnete v neděli jet 
na bohoslužby, volejte, prosíme, už v pátek.

Dne 16. března se 
v našem kostele konal 
křest Markéty Malíškové

Křest Markétky Malíškové

V neděli 16. 3. 2025 byla pokřtěna Markéta Malíšková.
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V neděli 2. 3. 2025 se konal kar-
neval na téma „Ve vodní říši“.

Hráli jsme si na rybáře, pirá-
ty i potápěče, co loví perly, sta-
věli lodě a  dováděli s balónky. 
Nakonec jsme všichni zasedli 
k báječné hostině. Díky všem, 
co program připravili, napek-
li a přinesli dobroty a nakonec 
vše uklidili. Bylo nám spolu 
dobře. Těšíme se zase příště.

Adéla

V úterý 18. 3. 2025 
se uskutečnila veče-
ře se staršovstvem. 
Volná neformální 
beseda členů sboru 
se zástupci staršov-
stva u společného 
jídla zodpovědě-
la některé otázky 
a umožnila zamys-
let se z různých úhlů 
nad jinými. 

V neděli 24. března proběhlo očekávané Výroční sbo-
rové shromáždění. Program byl jako obvykle dobře 
připraven, důležité informace byly dopředu sděleny 
v mimořádném Výročním Poslu. Průběh byl hladký, 
ke spokojenosti všech.

Karneval „Ve vodní říši“ Večeře se staršovstvem a VSS
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Jak začít od nuly?
V sobotu 22. března se konal v Olomouci 
v prostorách KEA seminář Moravsko-slez-
ského seniorátu s Viktorem Hojkou. Na semi-
nář přijelo bezmála třicet účastníků z 11 sbo-
rů našeho seniorátu (z našeho sboru: Adéla 
Gabrielová a Jiří Komár Jurečka). Úvodního 
slova, hudebního doprovodu, poledního pří-
sunu pizzy a závěrečného požehnání se ujal 
Kamil Vystavěl, farář z Prostějova. Sestry 
z POD i hosté přivezli spoustu buchet, chle-
bíčků, ovoce i zeleniny, takže i o naše žaludky 
bylo postaráno měrou vrchovatou.

Hlavní řečník Viktor Hojka je členem sku-
piny, která má v naší církvi na starost podporu 
tzv. „průkopnických projektů“. Pokud má ně-
kdo byť jen touhu začít nějakou službu v naší 
církvi, může se obrátit na tento tým, který po-
radí, jaké si klást na začátku otázky, jak sestavit 
tým, pomůže sehnat peníze na rozjezd. 

Metodika, kterou nám Viktor Hojka před-
stavil, stojí na dvou inspiracích: Ježíšův pří-

klad služby a zkušenosti od holandských 
„průkopníků“. 

Než se do služby pustíme, je dobré si od-
povědět na základní otázky:
•	 Kdy, za jakých okolností se službou skon-

číme, nebo ji předám dalším? I Ježíš tuto 
strategii měl. Měl učedníky, které do služby 
povolal a poté vyslal.

•	 S kým chceme službu konat? Jsme sami? 
Jak bychom mohli někoho oslovit, aby se 
stal součástí našeho týmu? Tým by měl mít 
alespoň 3 členy. 

•	 Metodika holandských průkopníků do-
poručuje se nejdříve věnovat naslouchá-
ní čtyřmi směry – Bohu (modlitba), sobě 
(jaké mám obdarování, jaké nemám, s kým 
mohu spolupracovat?), lidem ve sboru (při-
jme sbor tuto službu za svou? Zapůjčí své 
prostory, hudební nástroje, požádá o grant, 
…?), cílové skupině (jakou formu služby 
cílová skupina potřebuje?).

•	 Ja k  p e č ov at 
o tým, věnovat 
se jeho vzdělání, 
růstu. Také Ježíš 
se svými učední-
ky trávil spoustu 
času, více než se 
zástupy.
V průběhu služ-

by přijdou další 
otázky: Jak více 
a lépe budovat vzta-
hy s cílovou skupi-
nou? Jak nové lidi 
zapojovat do služby, 
aby komunitu brali 
za svou? Kdy a jak pozvat k objevování víry? 
Jakou formu zvolit? Jak pozvat a neodradit? 
Když se farizeové ptali Ježíše, proč jeho učed-
níci nechodí do synagog, nemodlí se a nepostí, 
i když učedníci Janovi to dělají, Ježíš jim odpo-
věděl podobenstvím o víně. Mladé víno patří 
do nových měchů, aby dozrálo. Protože kdyby 
se nalilo do dobrých starých měchů s dobrým 
vínem, staré měchy to roztrhá a vylilo by se i to 
staré dobré víno.  Ježíš tím říká, že noví učedníci 
ještě do staré komunity chodit nemohou, potře-
bují dozrát. Tak i zodpovědností průkopníků 
je najít vhodnou formu (mladé měchy), kde by 
noví členové komunity mohli dozrát, ve svém 
prostředí. Než se zapojí do tradičního společen-
ství (starých dobrých měchů).

Jednotlivé fáze služby mohou trvat několik 
let (5-10). Také Ježíš chodil se svými učedníky 
více jak tři roky. Ne vždy se mu v týmu dařilo 
(učedníci se hádali, čekali zázraky, …). Malá 
zklamání jsou součástí služby, a právě ve služ-
bě spolu s týmem nám Ježíš rozumí. 

Na semináři zaznělo mnoho příkladů prů-
kopnických míst, která již fungují: Např. En-

glish camp, tábor pro náctileté, nová mládež 
ve sboru na Jižním městě v Praze, klub pro 
maminky s malými dětmi, komunita kolem 
potravinové banky, pečení chleba … Tým 
Viktora Hojky připravuje také newslettery, 
kde budou jednotlivá průkopnická místa blíže 
představovat.

V této době máme jedinečnou příležitost 
začít nová Průkopnická místa. Vedení ČCE 
bere toto jako jednu z priorit, vyčleňuje na to 
finanční prostředky a personální zdroje. Zá-
roveň výsledky průkopnické práce se nemusí 
projevit na počtu účastníků pravidelných bo-
hoslužeb. Je možné, že nakonec bude průkop-
nické místo mít svou formu bohoslužeb, která 
by narušovala tu tradiční.

Pro přiblížení semináře jsem využila jako 
zdroj nejen své poznámky, ale i video, které 
natočil Viktor Hojka, a bylo k dispozici spolu 
s pozvánkou. Zájemci jej mohou shlédnout zde:

https://www.youtube.com/watch?v=-
8p37OEZcTnw

Adéla Gabrielová
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Co by měl vědět každý presbyter?
V sobotu 29. března se konal tradiční celo-
církevní seminář „Co by měl vědět každý 
presbyter?“ V úvodní pobožnosti se Lenka 
Ridzoňová (farářka na sboru Praha-Jarov) za-
mýšlela nad formou služby. Zmínila příběhy 
z Lukášova evangelia o Marii a Martě, o mi-
losrdném Samařanovi. Každý z nás byl ně-
kdy Martou, a tato služba je potřebná. Jakou 
formu však služba může mít, ilustrovala také 
na ukázce z apokryfu Marta a Maria z Knihy 
apokryfů Karla Čapka.

První téma společného rozhovoru bylo 
„Vedle sebe, nebo spolu? Jak se ve sboru 
propojovat?“ Diskusi vedla Lenka Ridzo-
ňová. Uvedla příklady dobré spolupráce 
mezi generacemi. Je dobré pořádat akce pro 
všechny generace, aby se propojily a znaly. 
Základem mezigeneračního setkání jsou 
jistě bohoslužby. Bohoslužby vede farář, ale 
staršovstvo má dávat zpětnou vazbu. Je dobré 

pamatovat na čas začátku, výběr písní, srozu-
mitelnost, délku kázání, ozvučení. (Pomáhá 
mít k dispozici tištěné kázání pro ty, co hůř 
slyší.) Snažit se zapojit i děti. Diskutovali jsme 
o formách rodinných bohoslužeb, které se ko-
nají v některých sborech pravidelně, je však 
s nimi různá zkušenost. Ve sboru v Kobyli-
sích zavedli také bohoslužby ve čtvrtek večer 
(jednou za měsíc místo biblické hodiny), ale 
účast lidí, kteří v neděli na bohoslužby ne-
chodí, to nezvedlo. Důležité je také to, co se 
děje po bohoslužbách: rozhovory nad kávou 
a čajem. Společně jsme hledali způsoby, jak 
si zapamatovat jména členů sboru, ve větším 
sboru to může být problém. V jednom sboru 
darovali novému faráři fotografii se členy sbo-
ru i se jmény. Probírali jsme společně otázku, 
jak zapojit členy sboru i mládež do služby 
(opravit, doprovodit, zorganizovat, upéct, ...). 
Je však také dobré mít i setkání, která jsou jen 
pro vyhraněnou skupinu: setkání mládeže, 
setkání mužů (opravárna), setkání žen (za-
šívárna), setkání bezdětných, společný oběd 
devadesátek (třicátníci narození v 90. letech).

Ve druhé dopolední části nazvané „Té-
mata, která církev rozdělují“ představil Jan 

Lavický (farář v Klášteře nad Dědinou) zá-
věry své diplomové práce, ve které se zabýval 
názory na různé společenské otázky v naší 
církvi (Manželství a rodina, Homosexualita, 
Etnické menšiny, Imigranti, Spor o bolše-
vika). Na grafech jsme viděli, že na mnohá 
témata je souhlas výrazně většinový a v sou-
ladu se závěry synodů. Mnohde je však také 
nezanedbatelný počet nesouhlasných odpo-
vědí (jedna třetina nebo čtvrtina dotázaných), 
nebo není názor vyhraněný. Proto je potřeba 
i těmto hlasům v církvi věnovat pozornost. 
Výrazný byl také vliv, ze kterého seniorátu 
respondenti pocházeli, nebo na jejich věku.

Ve třetí části Martin Balcar (vedoucí tajem-
ník a vedoucí úseku komunikace a vnějších 
vztahů) velmi poutavě prezentoval „K čemu 
nám je ústřední církevní kancelář?“. Zdů-
raznil, že na ÚCK nic netají a chtějí být 
funkční servisní organizací pro církev.

Celá tato prezentace je na: https://e-cirkev.
cz/dobretodopadne

Zaujalo mě například, že církev nyní stále 
lépe hospodaří s majetkem. Má dostatek finan-
cí na rozvoj. Díky nastavení tržního nájemné-

ho v ubytování v Husově domě a v Jirchářích 
se velmi rychle vracejí investice do oprav. Ne-
budou se proto zvyšovat celocírkevní repartice. 
Budou se rušit tři celocírkevní sbírky (na tisk, 
křesťanskou službu a solidaritu). Náklady bu-
dou pokryty z jiných zdrojů.

Dochází k digitalizaci všeho. Velmi zají-
mavý je web archivních fotek. Současně jsou 
průběžně na web vkládány fotky ze všech cír-
kevních akcí. Je možné i ze sborových akcí 
či starých archivů na tento společný web 
přispět. Archiv najdete zde: fotky.e-cirkev.cz

Sbírka kázání https://ustredicce.e-cirkev.
cz/sbirka-kazani byla nově uspořádána také 
podle biblických knih, kapitol, veršů.

Po obědové pauze s bagetami a osobní-
mi rozhovory jsme se rozdělili podle zájmu 
na dvě skupiny. První diskutovala o tématech 
v církvi, která rozdělují. Druhá šla na prohlíd-
ku celého Husova domu. Po hodině jsme se 
vystřídali. Druhá skupinka se věnovala té-
matu propagačních a výukových materiálů 
a první šla na exkurzi. Adam Csukás (cír-
kevní právník) nás provedl od střešní terasy 
až po sklep všemi zákoutími Husova domu. 
Nahlídli jsme do nově zrekonstruované čás-
ti, která dnes slouží k ubytování turistů, pak 
se přesunuli do zadní části traktu, kde sídlí 
ÚCK, prohlídli jsme si místnost, kde se schází 
synodní rada, kancelář synodního seniora, 
badatelnu, nové podcastové studio (je plně 
vybaveno a je možno ho využít k natáčení 
vlastní produkce), sklad tiskovin, i archiv 
ve sklepě Husova domu. Vše s fundovaným 
výkladem o historii i budoucích plánech Hu-
sova domu.

Ze sobotního setkání jsem se domů vrace-
la s novou inspirací a s dobrým pocitem, že 
v naší církvi se věci mění dobrým směrem. 

Adéla Gabrielová
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Sbírka na Hlavní dar lásky
Všem sborům a kazatelským stanicím
Českobratrské církve evangelické

Praha, 20. března 2025
Č.j.: ÚCK/97-1/2025

Sbírka na Hlavní dar lásky
Bůh, bohatý v milosrdenství, z velké lásky, jíž 
si nás zamiloval, probudil nás k životu spolu 
s Kristem.

(Ef. 2, 4)
S radostí, vděčností a nadějí jdu do domu 

Hospodina. A s tou samou radostí, vděčnos-
tí a nadějí žiji a pracuji. Mám k tomu dobrý 
důvod. Stačí se podívat kolem sebe. Důvodů 
je mnoho.

Zvykli jsme si moc bědovat. Na dobu, v níž 
žijeme, na situaci finanční, politickou, zdra-
votní a tak dále. Jen se podívejme kolem sebe 
a zkusme si vyjmenovat jen několik situací, 
za které máme být vděčni. Žijeme v míru. 
Jsme součástí sociálního systému, který nás 
nenechá ani umřít hlady, ani bez lékařské 
péče. Nikdo nám nebrání vyznávat naši víru, 
stavět kostely, shromažďovat se. Můžeme po-
máhat podle naší vůle. Můžeme vyučovat tak, 
jak uznáme za nejlepší. Máme svobodu a je 
třeba ji aktivně využít k prospěchu nás všech.

Vezměte, prosím, tuto skvělou možnost 
do svých rukou a starejte se o svoji církev, 
o svoje sbory a pomozte darem i letos.

Hlavní dar lásky Jeronýmovy jednoty v roce 
2024 byl věnován sboru Olomouci na kom-
pletní rekonstrukci kostela. Celkové náklady 
stavby v cenách r. 2024 jsou okolo 18 mil. Kč. 
Loňská sbírka vynesla částku 1 534 337 Kč. 
K této sumě byl ještě přidán mimořádně 
schválený dar z dědictví bratra Ladislava Ha-
nuse (z roku 2023) ve výši 534 337 Kč.

Ústřední shromáždění JJ rozhodlo, že letoš-
ní sbírka HDL bude určena na podporu pro-
jektu Farního sboru v Čáslavi na rekonstrukci 
Komenského síně. Ve zrekonstruované síni 
bude vytvořen prostor setkávání nejen členů 
sboru, seniorátu, Diakonie ČCE, ale i veřej-
nosti. Celkové náklady budou cca 10 mil. Kč. 
I tato sbírka bude navýšena z daru br. Ladisla-
va Hanuse o částku, která přesáhne 1 mil. Kč. 
Až do vyčerpání daru.

Ke sbírce HDL vybízíme pravidelně na ve-
likonoční neděli. Shromážděné dary zasílejte 
na bankovní účet č.: 7171717171/2700 pod 
variabilním symbolem: 914200xxxx (xxxx = 
evid. číslo sboru).

Děkujeme.

Jiří Schneider 
člen Ústředního představenstva JJ 

Jaromír Křivohlavý
předseda ÚP JJ

Před 100 lety se narodil prof. Jan Heller

V Ponorce účinkovala skupina Svatopluk

Z rozhovorů:
•	 Bůh je asi nejproblematičtější výraz lidského slovníku. Každý do tohoto slůvka vkládá 

něco jiného.
•	 Lidem je dána různá cesta, někteří vstoupí do Božího 

království jakoby rychle, moje cesta k Bohu byla složitá 
a obtížná. Možná proto, abych byl blízko těm, kdo jsou 
na tom podobně.

•	 Bůh nás – teoreticky – může oslovit čímkoli. Ale nad 
Biblí víme, že nás skrze ni Bůh oslovit chce. Nad jinými 
texty nevíme, kdo nás chce skrze ně oslovit. Ale nepo-
chybuji, že i jich si Bůh může užít k našemu oslovení, 
jak ráčí. Nicméně zůstává rozdíl běhat po pevném ledě 
nebo po tenkém ledě.

•	 Číst Starý zákon bývá nesnadné. Proto je dobré držet 
se alespoň zpočátku Nového zákona. Doporučuji Vám, 
abyste se do Starého zákona spouštěl pomalu, s někým, 
kdo už má tyto otázky nějakým způsobem prožité.

•	 Jak to bude dál s naším národem to nevím a mám jakési obavy, ale o budoucnost Evangelia 
se nebojím. Buďto budeme žít z Lásky, nebo se povraždíme.

•	 Nemyslím, že je potřebí, aby Bible měla pokračování..."
víra.cz

V březnu Olomouc navštívila 
skupina Svatopluk. Skupina, 
která nese jméno Sváti Karáska 
a hraje a zpívá jeho písně. Jmé-
no nese po Sváťovi Karáskovi, 
který v ní také zpíval.  Skupinu 
vede Rosťa Tvrdík z Prahy, ze 
sboru ČCE ve Strašnicích, teď 
ovšem patří do sboru v Krnově. 
Svatopluk hrál již tradičně v Po-
norce, kam na jeho vystoupení 
rádi chodíme. A písničky Sváti 
Karáska jsou stále aktuální!

iv
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e-mail: office@etf.cuni.cz 
tel.: +420 221 988 216, fax: +420 221 988 215
CŽV/U3V na ETF UK, Černá 9, 110 00 Praha 1
https://web.etf.cuni.cz/ETFN-526.html 

EVANGELICKÁ
TEOLOGICKÁ
FAKULTA
Univerzita Karlova

zve v letním semestru akademického roku 2024/25 všechny 
zájemce ke kurzům celoživotního vzdělávání a univerzity třetího
věku v Olomouci. V rámci kurzu Úvod do evangelické teologie 
připravila katedra Starého zákona řadu přednášek nazvanou 

Starý zákon: literatura, historie, 
teologie

Přednášejí: prof. ThDr. Martin Prudký
prof. Filip Čapek, Ph.D.
doc. Petr Sláma, Ph.D.

27.2. 2025 Martin Prudký: Starý zákon jako Písmo v křesťanské 
tradici

20.3. 2025 Petr Sláma: Starý zákon jako literární útvar

3.4. 2025 Filip Čapek: Starý zákon v perspektivě historického a ar-
cheologického zkoumání

15.5. 2025 Martin Prudký: Jak se z textu dělá teologie (četba a výklad 
oddílů knihy Genesis)

Koná se v Olomouci ve farním sboru ČCE (Blahoslavova 1) v 
uvedené čtvrtky od 14:00 do 18:00 hod. Začínáme 27. února 2025.

Cena kurzu: 700,- Kč; číslo účtu: 85439011/0100; variabilní symbol: 335 
Zpráva pro příjemce: jméno studenta/studentky. Platbu prosíme proveďte 
od 1. 1. do 31. 3. 2025.  

Dotazy a přihlášky posílejte na:
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Kontakty na zástupce sboru:
Farář Jan Lukáš 776 029 782 Lukas.Jan@seznam.cz

Kurátor Marek Vraj 605 224 814 m.vraj@volny.cz

Sborová sestra Noemi Batlová 728 289 354 noemi.batlova@gmail.com

Úřední hodiny ve farní kanceláři:
Úterý 9–11 hod.  (br. farář Jan Lukáš)
Pátek 9–11 hod.  (N. Batlová)

Kdykoliv jindy je možné setkání podle telefonické 
nebo mailové domluvy.

Upozornění pro případné dárce: Číslo sborového účtu je 2302116008/2010
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